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XX. alkalommal zárult a Vándorcsizma Néptáncfesztivál Medgyesen, ahol idén is felejthe-
tetlen élményeket szereztek a résztvevők. A június 10-én megrendezett esemény a Greweln 
Parkban került lebonyolításra, és a helyszínnek köszönhetően mindenki számára kivételes 
hangulatot nyújtott.

A napot a hagyományos felvonulás indította a Millennium-Háztól egészen a Polgármesteri 
Hivatalig, amelyet izgalmas programok követtek a fesztivál területén a Greweln Parkban. Az 
erdélyi megyékből érkező fellépők néptáncukkal elbűvölték a közönséget, miközben a gulyás-
főző versenyre benevezett csapatok főzőtudományukat mutatták be. Az ínycsiklandó gulyások 
kóstolása minden érdeklődő számára rendelkezésre állt.

folytatás a 3. oldalon

 A PNL és a PSD nem tartotta be a kormány-
zati protokollumot, elvették az RMDSZ által 
vezetett sikeres minisztériumokat, ezzel 
kiszorították a Szövetséget a kormányból. 
A kongresszuson is megmondtuk, hogy 
nem fogunk bármi áron kormányozni. 
Minisztereink jól működtek, tevékenysé-
güket szakmai kritika nem érte. Kormány-
zati partnereinket pusztán a politikai zsák-
mányszerzés mozgatta – ebben pedig 
nem lehetünk partnerek. Felemelt fejjel 

távoztunk, munkánkat a közösség érdekében folytatjuk.
folytatás a 2. oldalon

Véget ért a XX. Vándorcsizma 
Néptáncfesztivál 

Felejthetetlen élményekkel zárult a rendezvény

Az RMDSZ-t kiszorították a kormányból, de 
továbbra is a közösség érdekében dolgozik
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folytatás az első oldalról

 Az RMDSZ a majd két hónapig tartó tárgyalások során 
rugalmas volt, hiszen fontosnak tartottuk a közös kormány-
zást a partnereinkkel, közösségünk képviseletét kormányzati 
szinten. Ám hiába voltunk készek a kompromisszumra, a végén 
mindhárom tárcát elvették volna tőlünk. Ez vállalhatatlan volt, 
hiszen jól végeztük munkánkat.

 A koalíciós pártok vezetőitől mindvégig a protokollum 
betartását kértük. Ez nemcsak számunkra volt fontos üzenet, 
hanem a társadalom felé is: az aláírt protokollum, az adott 
szó mindenkit kötelez, függetlenül attól, hogy eltelt másfél 
év. Csak az adott szó betartásával lehet a politikai vezetőkbe 
vetett bizalmat visszaépíteni – ezt mondtuk.

 Az kormányzati ciklus első fele lezárult. Az új kormány 
beiktatási folyamata elkezdődött: a kinevezett miniszterelnök 
beterjesztette a kormányprogramot a parlament elé, illetve 
elküldte a parlamentnek a miniszterek névsorát. Már zajlanak 
a miniszteri meghallgatások is, és csütörtökön lesz a plénumi 
szavazás.

 A parlamenti szavazáson az RMDSZ nem támogatja az új 
kormányt. Az RMDSZ nem vesz részt a kormányban, így politikai 
tisztségeink sem lesznek az új kormányban, bár számítunk arra, 
hogy megmarad a kormánykoalícióktól függetlenül biztosított 
Etnikumközi Kapcsolatok Hivatalának vezetése és a kisebbségi 
oktatásért felelős államtitkári pozíció.

 Az RMDSZ vállalta a kormányzás felelősségét 2024-ig. 
2020 decembere óta folyamatosan bizonyítunk a ránk bízott 
minisztériumok élén. Szakszerűen, felelősségteljesen, átlát-
hatóan és kiszámíthatóan dolgoztak minisztereink, államtitká-
raink és az egész bukaresti csapatunk, jelentős eredményeink 
vannak. Munkánkat szakmai kritika nem érte. Közösségünk 
is pozitívan értékelte azt a munkát, amit elvégeztünk. Ismét 
bizonyítottuk, hogy kormányon is alkalmasak vagyunk közös-
ségünk érdekeinek érvényesítésére.

 Felemelt fejjel távoztunk, és továbbra is elkötelezettek 
vagyunk a magyar emberek iránt. Munkánkat a közösség 
érdekében folytatjuk. A kormányzás eszköz, nem cél. Az 
RMDSZ által elindított fejlesztési programok nagy része már 
lezárult, a szerződéseket aláírták. Folytatjuk a családok támo-
gatását, Erdély építését, a helyi közösségeink megerősítését. 
Parlamenti szerepvállalásunk továbbra is erős lesz, törvénykez-
deményezéseinkkel érvényesítjük közösségünk érdekeit. Foly-
tatjuk a munkát az önkormányzatokban, amelyek kormány-
zati szerepvállalásunknak köszönhetően a fejlesztések igazi 
motorjai lesznek a következő években.

Benedek Zakariás: egyenlő részvételi esélyeket biztosíta-
nánk az infrastruktúra-beruházásokat érintő közbeszer-

zések esetében a romániai cégeknek

 Törvénymódosítással teremtené meg az egyenlő rész-
vételi esélyeket az infrastruktúra-beruházásokat érintő közbe-
szerzések esetében az RMDSZ. Benedek Zakariás, az RMDSZ 
képviselője, a törvénymódosítás kidolgozója elmondta, azért 
van szükség erre a kezdeményezésre, mert a jelen pillanatban 
a nemzetközi nagyvállalatoknak kedvez a romániai közbeszer-
zési törvény, holott az infrastruktúra építését sok esetben az 
itt működő leányvállalataik végzik vagy más romániai cégek, 
amelyek más objektív okok miatt nem vehetnek részt a közbe-
szerzési kiírásokon, és az elvégzett munkálatok után az állam 
a nagyvállalatoknak fizet. A módosítás értelmében arra köte-
leznék az ajánlattevőket, hogy amennyiben Romániában 
bejegyzett leányvállalattal rendelkeznek, közösen vállalják 
a fejlesztést, illetve könnyítenek a kiíráson úgy, hogy más 
romániai cégek is részt vehessenek a közbeszerzéseken.

 „A szállítási infrastruktúra építésére szakosodott nemzet-
közi nagyvállalatoknak kedvez jelen pillanatban a romániai 
közbeszerzési törvény. Ezáltal hátrányos helyzetbe kerülnek 
azok a helyi, romániai cégek és azok is, amelyek leányvállaltként 
működnek az országban vagy szerződéses viszonyban vannak 
az anyacéggel. A romániai cégek nem tudnak részt venni a 
közbeszerzéséi kiírásokon, tekintettel arra, hogy csekély nyere-
séget könyvelnek el, vagy veszteségesek. A törvénymódosítás 
értelmében a romániai cégek államháztartási adótartozását 
csökkentenék azáltal, hogy a leányvállalatok nyereségét nem 
a külföldi székhelyű anyavállalatokhoz utalják át. Így az állami 
pénzek itthon maradnának és támogatnánk a saját vállalkozá-
sainkat, és egyben növeljük a kisvállalkozások esélyeit a nagy 
beruházások elvégzésére” – taglalta az RMDSZ képviselője.

RMDSZ
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folytatás az első oldalról

 A gyermekek sem unatkoztak, hiszen számos izgalmas 
program várta őket. A hagyományos kézműves vásár mellett 
lehetőség nyílt kóstolni kürtőskalácsot, lángost és más ínycsik-
landó falatokat. Gyerekfoglalkozásból sem volt hiány, a Boglárka 
Hagyományőrző Egyesület szervezésében, a Losonczy István 
Hagyományőrző és Sportegyesület jurtát és ijászatot biztosí-
tott. Az est folyamán két koncert is színesítette a programot, 
amelyek után táncház került megrendezésre. 6 hagyományos- 
és 10 gulyásfőző csapat vett részt az idei fesztiválon. 

Az eseményt a Medgyesi MADISZ, az RMDSZ Szeben megyei 
szervezete, az EMKE Szeben megyei szervezete és a Gyöngy-
virág néptánccsoport szervezte, akiknek köszönhetően idén is 
felejthetetlen élményekkel gazdagodtunk.

Köszönjük mindazoknak, akik részt vettek a XX. Vándorcsizma 
Néptáncfesztiválon, és hozzájárultak ennek a hagyományos 
rendezvénynek a sikeres megvalósításához. Várunk mindenkit 
szeretettel a következő évben is, hogy együtt ünnepeljük a 
néptánc és a kultúra szépségét.

Az esemény partnerei, támogatói Medgyes Polgármesteri 
Hivatala, Szeben Megye Tanácsa, az OTP Bank Románia, a 
Transgaz Rt., a Romániai Magyar Demokrata Szövetség, a 
Communitas Alapítvány és a Bethlen Gábor Alap.
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Kelemen Hunor: Az RMDSZ 
kormányról való kiszorításának 
oka a zsákmányszerzés és a 

szószegés volt

 Kormányváltásról, a háttérben meghúzódó érdekekről és 
a román politikusok szószegéséről is beszélt Kelemen Hunor a 
Maszolnak adott exkluzív interjújában. Az RMDSZ elnöke érté-
kelte az elmúlt két és fél évet, amit a Szövetség a kormányon 
töltött, de nem kerülte meg az elmaradt vállalásokat sem. A 
politikus beszélt arról is, hogy mikor számíthatunk a schengeni 
csatlakozásra, és górcső alá került a 2024-es választási év is, 
amelyre az RMDSZ most ellenzéki szerepben készülhet. 

 Kezdjük azzal, hogy összefoglaljuk az elmúlt két és fél évet. 
Mit gondol, milyen volt az RMDSZ kormányzati munkája?

2020-ban azt mondtuk, hogy vállaljuk a kormányzást, ameny-
nyiben a feltételek adottak, mert meg vagyunk győződve, ma 
is ezt vallom, hogy a kormányzati eszközöket használva sokkal 
jobban és többet lehet segíteni az erdélyi magyar közös-
ségen. És ez 2020 decemberétől lehetővé vált. Olyan feltéte-
leket tudtunk kialakítani a tárgyalásokon, hogy erős tárcákat 
kaptunk erős jelenléttel a kormányzatban, és nyilván ezek az 
erős minisztériumok azt jelentették, hogy nemcsak az erdélyi 
magyar közösséggel, hanem az egész országgal foglalkoznunk 
kellett.

Tehát egy jó politikai konjunktúrában sikeres tárgyalások 
után vágtunk neki, bár egy nagyon nehéz időszakban, nem 
szabad elfelejteni, hogy a pandémia kellős közepén voltunk, 
már érződött az, hogy a járvány erős hatással lesz az európai 
gazdaságra és ez Romániát sem kerülheti el. De akkor még 
nem tudtuk, hogy háború is lesz a szomszédságunkban.

2021 őszétől hasonló felállásban tudtuk folytatni a kormány-
zást, csak más koalícióban, egy kétharmados többséggel. Ekkor 
azt a célt is megfogalmaztam, hogy ha ekkora többsége van 
egy koalíciónak, akkor a reformokat az alkotmánymódosítással 
kell kezdeni, és egy egyszerű alkotmánymódosítási javaslattal 
álltam elő: a félelnöki köztársaságról a parlamenti köztársasági 
formára való átváltást javasoltam.

Politikailag is sikeresnek tekintem ezt a két és fél évet, mert 
minden nehézség ellenére meg tudtuk védeni a családokat, a 
közösségeket, építkezni tudtunk, és sikerült előre tekinteni, 
a jövőt nem egy-két esztendőben, hanem hosszú távon látni. 
Azok a nagy projektek, amiket mi javasoltunk és elindítottunk, 

általában 2027-ig, 2030-ig tartanak. Tehát volt víziónk arról, 
hogy hogyan kellene kinéznie az országnak egy évtized után, 
és teljesen mindegy, hogy azt az évtizedet mi hol töltjük, a 
kormányban vagy sem.

Miképpen jellemezné az RMDSZ-es politikusok által eddig 
vezetett három minisztérium működését, miben tudtak 
segíteni az embereknek, illetve miképpen sikerült megolda-
niuk a közösségek problémáit?

Mindhárom miniszterünknek a teljesítményével elégedett 
vagyok, hisz mindhárman jó munkát végeztek és köszönet érte. 
Cseke Attila megtartotta a beszámolóját, nem akarom ismé-
telni. Nincsen olyan magyarlakta település ma Erdély-szerte, 
hogy ne tudnák, hogy a nagy fejlesztésekből, a közberuházá-
sokból mi indult el, mi valósult meg, mi fog megvalósulni, és 
hogy ezeknek nagyon nagy része hozzánk köthető. De ez így van 
egyébként az egész országban. Cseke Attila nemcsak jól vezette 
a minisztériumot, hanem valóban helyretette a dolgokat, és ma 
a Fejlesztési Minisztérium az egyik legjobban működő tárca a 
központi adminisztrációban. Transzparens, kevesebb bürokrá-
ciával, leegyszerűsített eljárásokkal hatékonyan segíti a közös-
ségeket.

Tánczos Barnánál a Környezetvédelmi, Erdészeti és Vízgaz-
dálkodási Minisztériumban hasonlóképpen nehéz problémák 
voltak. Ezekből a legismertebb a medvekérdés volt. Ott is 
elmentünk odáig, hogy a medveügyet nem úgy rendeztük, 
ahogy sokan gondolták, hogy rendezni fogjuk: az első helyre az 
emberi életet, az embereknek és a javaiknak a védelmét tettük, 
és nem utasítjuk el, illetve nem mondtunk ellent annak, hogy 
védeni kell a természetet.

Tánczos Barna más olyan ügyeket is vitt, amelyek azt mutatják, 
hogy a Romániai Magyar Demokrata Szövetség a környezet 
iránti felelős elkötelezettségével élen jár, nem esik a ló egyik 
oldalára sem, egyensúlyt tud tartani, és tudja azt, hogy a 
környezetünket minél inkább megőrizve kell továbbadnunk a 
gyerekeinknek, de elismeri azt, hogy a fejlesztések érdekében 
kompromisszumokat kell kötni, de ezek a kompromisszumok 
soha nem mehetnek hosszú távon a környezet kárára.

A környezetvédelmi minisztérium elindított olyan nagy projek-
teket, amelyek beértek, illetve be fognak érni, például a betét-
díjas rendszer. Azt gondolom, hogy a legjobb úton volt ez a 
tárca az elmúlt sok-sok esztendő után és elmondhatni, hogy 
hatékony volt.

Novák Károly Eduárd elkészítette az Országos Sportstratégiát, 
ami hosszú távon pontosan megmutatja, hogy Romániának mit 
kellene tennie ahhoz, hogy sikeres legyen néhány sportágazat, 
illetve hogy miképpen kellene úgy átalakítani a rendszert, hogy 
az eredmények a kritériumok szerint elérhetőek legyenek, és 
hogyan kellene úgy felépíteni az ágazatot, hogy a kisgyere-
kektől a tömegsporton keresztül eljussunk az élsportig.

Tehát ő nagyon pontosan ismerte a rendszer hibáit, és megpró-
bálta feltörni azt a nagyon megcsontosodott feudális viszony-
rendszert, ami a különböző sportszövetségek és a miniszté-
rium között, illetve az Olimpiai Bizottság között volt. Ez arról 
szólt, hogy a sportminisztérium tulajdonképpen egy kifizető 
ablakká változott a sportszövetségek és az Olimpiai Bizottság 
számára, anélkül, hogy bármiféle elszámolás és nyilván teljesít-
ményalapú rendszer működött volna.

Amikor vállaltuk ezt a kormányzást, akkor négy évre vállaltuk. 
Persze azt is tudjuk, hogy Romániában soha nem lehet tudni, 
hogy mikor ér véget. Azt tudod, hogy mikor kezdődik el, hogy 
pontosan mikor ér véget, azt előre nem lehet tudni. Most véget 
ért, és én ezt nagyon-nagyon sajnálom. Nem titkolom ezt. 
Viszont van az a határ, ami alá nem lehet menni. Van az a pillanat, 



5Nagy-Küküllő
amikor ha nem találsz egy vállalható kompromisszumot, akkor 
inkább azt mondod, hogy ezt így nem tudjuk folytatni.

Amint említette, megvolt az alkotmányozó többség, de 
aztán a belpolitikai, sőt a geopolitikai és a világpolitikai 
helyzet is egészen váratlan fordulatot vett. Ezek nyilván 
befolyásolták az RMDSZ törekvéseit is. Az alkotmánymó-
dosításon túl voltak még nagy ügyek, amiket terveztek, de 
mégsem sikerült átvinni. Melyek ezek?

Az alkotmánymódosítást tartom a legfontosabbnak, és mihelyt 
kitört 2022 februárjában a háború, akkor ez lekerült a napi-
rendről. Bár én azt gondolom, értem, hogy akkor azzal nem 
akart senki foglalkozni, mert nem lehetett tudni, hogy milyen 
irányt vesz a háború, viszont amit én hiányoltam, s hiányolok 
általában a román belpolitikában, az egyrészt a vízió, másrészt 
a bátorság. Így utólag visszanézve, simán meg kellett volna és 
meg lehetett volna csinálni, és ma kevésbé fájna a fejünk 2024 
elnökválasztásával kapcsolatosan, és hogy mi lesz 2024-ben a 
parlamenti választások után. Sokkal egyszerűbb képlet lenne, 
és sokkal biztonságosabbá és kiszámíthatóbbá válna a követ-
kező időszaknak a politikai képlete.

A másik, ami ugyancsak a háború miatt zárójelbe került, a 
mi szempontunkból egy nagyon fontos ügy, az a kisebbségi 
törvénynek az elfogadása. Viszont azt is láttuk, hogy a háború 
fölkavarja az előítéleteket, a félelmeket, könnyen lehet a 
gyűlöletet egy bizonyos csoport felé irányítani, és azt nem 
akartuk, hogy egy kudarcba fussunk bele, mert ebben a tekin-
tetben az erdélyi magyarságnak nincs szüksége egy kudarcra. 
Ha már így alakult, azt mondtuk, hogy akkor várunk addig, amíg 
a helyzet olyan lesz, hogy a parlamenti többséget tudjuk bizto-
sítani hozzá. Ez megint áldozatául esett ennek a geopolitikai 
konjunktúrának, és a román politikai pártokban a háború kitö-
rését követően nem volt szándék ennek elfogadására. Megint 
a bátorság hiányzott.

Nem mondom azt, hogy ezt könnyen el lehetett volna fogadni, 
azt gondolom, hogy egymásnak az érzékenységére is figye-
lemmel kell lennünk. Nem mondtunk le róla, ez a legfontosabb. 
Tudjuk, hogy milyen távlati céljaink vannak. És lehetne kisebb 
ügyeket is sorolni, de a nagy reform igazából az az alkotmányos 
reform lett volna. Kisebbségi szempontból pedig a kisebbségi 
törvény lett volna jelentős változás, az alkotmány is kéri ezt, 
ugye ezzel adós Románia az összes nemzeti kisebbségnek.

Sok év után ismét bebizonyosodott, hogy a romániai poli-
tikai osztály jelentős része nem tudja azt üzenni a társada-
lomnak, hogy a mi ígéreteinket komolyan vehetitek, mert 
betartjuk az adott szavunkat. Inkább azt üzenik ezzel, hogy 
bármit ígérünk, majd meggondoljuk magunkat, és majd lesz 
valahogy. Ez a »majd lesz valahogy« igazából az egyik nagy 
krónikus betegsége a román belpolitikának.

Az RMDSZ kiszorulásának egy harmadik magyarázata lehet 
az államelnök szándéka is, és ezt nem szabad figyelmen kívül 
hagyni. Az én tapasztalatom eddig az volt, ha az államelnök 
valamit akart, akkor azt átpréselte azokon, akikkel együtt 
dolgozott egy koalícióban. Illetve amikor valamit nem akart, 
akkor azt meg tudta oldani, hogy ne úgy legyen, illetve hogy 
az ő akarata érvényesüljön. Mivel ő egy szűkszavú ember, nem 
tudom, hogy egészen pontosan erről mit gondolt. A viselke-
dése, a magatartása azonban inkább arra engedett következ-
tetni, hogy ő nem akarta, hogy az RMDSZ ebben a koalícióban 
tovább részt vegyen, vagy neki teljesen mindegy volt, hogy mi 
fog történni. De az biztos, hogy a kisujját sem mozdította meg, 
hogy a koalíció továbbmenjen. Mivel az ország politikai stabili-
tását most nem befolyásolja, hogy az RMDSZ nincsen kormá-

nyon, így őt különösebben ez nem érdekelte.

Ami biztos, hogy nem igaz az a sok spekuláció, amit itt-ott lehet 
olvasni, hogy az amerikaiak, vagy Brüsszel miatt történt volna 
ez így. Abban a pillanatban, amikor arról volt szó, hogy átvesz-
szük az Energetikai Minisztérium vezetését, akkor megkaptuk 
azokat a közvetlen jelzéseket a stratégiai partnerektől, hogy 
ők azt szeretnék, hogy maradjunk, és értékelik azt, amit csinál-
tunk, és ahogy viszonyultunk akár az orosz-ukrán háborúhoz 
is. Tehát ez a fajta félrevezetés egy évek óta tartó manipulá-
ciós folyamat, és elismerem, hogy sikeres is, de nincs mögötte 
tartalom.

Egy dolog érdekelt mindenkit, hogy stabilitás legyen. A stabi-
litás pedig azzal, hogy kikerülünk a kormányból, nem került 
veszélybe. És igazából ez az, ami szerintem kulcskérdés. A többi 
az egy jól sikerült, sok évvel ezelőtt elindított manipulációnak 
az eredménye.

Nem tart attól, hogy a Szövetség így teljesen kiszorul a 
pályáról?

Nem akarjuk beárazni az RMDSZ-t, hogy majd később úgy 
tárgyaljanak velünk, hogy ezzel bármit megtehetsz, úgyis ott 
marad. Ami a legfontosabb, hogy a választóinkból sem lehet 
csúfot űzni az RMDSZ-en keresztül. És nem lehet a válasz-
tóinknak azt üzenni, hogy mi egy olyan szervezet vagyunk, 
amelyikkel bármikor bármit megtehetnek. Ezek mind olyan 
szempontok, amelyekre lehet legyinteni, egyesek legyintenek 
is, én meg nagyon komolyan, halálosan komolyan veszem, és 
nem ragaszkodom ahhoz, hogy – ahogy mondják – a bársony-
székbe üljön két-három ember bármilyen körülmények között.

Az erdélyi magyar embereknek tudniuk kell, hogy van az a 
határ, ami alá a Szövetség nem megy, hogy van olyan helyzet, 
amikor a Szövetség nem engedhet, mert nemcsak a Szövet-
ségről van szó, hanem arról, hogy milyen a mi önbecsülésünk, 
milyen az erdélyi magyar embereknek az önbecsülése ebben 
a kontextusban. Így jutottunk el oda, hogy tulajdonképpen mi 
nem tudtunk továbbmenni, hogy én folyamatosan azt éreztem 
egy idő után, hogy ki akarnak szorítani, és hogyha kompromisz-
szumot keresek, akkor rögtön jönnek egy másik kéréssel.

Akár politikai értelemben, akár a parlamentben milyen 
mozgástere lesz ellenzékben az RMDSZ-nek?

Szerintem olyan, amilyen eddig is volt. 2014-től 2020 végéig mi 
nem voltunk kormányon. Akkor is túléltünk, és még voltak ilyen 
időszakok az RMDSZ életében. És ettől nem kell kétségbeesni. 
Az ellenzékben mindenkinek van helye, aki nincs kormányon.

Ellenzékben az embert nem lehet elszigetelni, mert ha 
megvannak a politikai üzenetei, ha megvan a közössége, 
amelyhez a politikai üzeneteit eljuttatja, ha van víziója, akkor 
azt el tudja mondani.

Nem egységes az ellenzék és nem is lehet az, mert nincsen 
semmiféle kompatibilitás az USR és az AUR között, és nincsen 
semmiféle összeférhetőség az AUR és az RMDSZ között. Tehát 
az ellenzékben mindenki meg tudja találni a helyét. Ettől soha 
nem szabad kétségbeesni. A politikában van ilyen is, van olyan 
is. Én nem félek attól, hogy nem találjuk meg a hangunkat.

Tehát akkor egy kritikus, konstruktív ellenzékiségre készül 
az RMDSZ?

Nem tudom, hogy mennyire lesz konstruktív, nem tudom, hogy 
mennyire lesz kritikus, egy szempont fog számítani: az erdélyi 
magyar közösségnek az érdeke.

- a Maszol.ro portálról
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 Minden iskola életében 
a június a ballagások, búcsú-
zások, évzárók hónapja. Az 
az időpont, amikor általában 
számadást készítünk az éves 
munkánkról úgy diákok, 
mint tanárok, szülők, vagy 
más olyan intézmények, 
személyek, akik valami-
lyen formában érintettek a 

oktatási folyamatban.
Június 9-én megható ballagási ünnepélyben volt részünk, 
amely alkalommal búcsút vettük 11 nyolcadikos diáktól, akik 
kinőttek iskolánkból, és nagybetűs Életüket más intézmé-
nyekben folytatják. Sok sikert nekik, és jó döntéseket!
 A 2022-2023-as tanév június 16-án ért véget. Reggel fél 
kilenckor döntetlenül ácsorogtunk az iskola udvarán, és két 
kérdés fogalmazódott meg: Kint lenni vagy bent lenni? Esik 
vagy nem esik? Végül úgy döntöttünk, hogy mégis az iskola 
udvarán tartjuk meg a tanévzáró ünnepélyt. Az idő szomorkás 
volt, néha pigyergett az ég, de mindenki más boldog volt, eljött 
a VAKÁCIÓ!
 Ez volt az a tanév, 
amely struktúrájában 
teljesen megváltozott. Már 
nem két félév szerint jöttünk 
iskolába, hanem az 5 modul 
felosztása szerint. Elma-
radtak a félévi dolgozatok, az 
Iskola másként hete mellett 
pedig diákjaink a Zöld hétnek 
megfelelő tevékenysé-
gekben is részt vehettek, melynek keretében több kirándu-
lásra is sor került.
 Ezek mellett az idéni év is gazdag volt iskolán kívüli tevé-
kenységekben. Jóformán meg sem kezdődött az iskolai év, 
máris mindenki nagy lázban volt, gyerekek, kollégák és vala-
mennyi besegítő szervezet egyaránt, hogy iskolánk 300 éves 
szülinapját kellő módon előkészítsük. Erre októberben került 
sor, és sikeres eseményt könyvelhetünk el.
 Ép testben ép lélek, a sportvetélkedőkben ez iskolai 
évben is részt vettek a diákok, és nem is akárhogy. Az iskola 
focicsapata a labdarúgó bajnokságon első helyezést nyert 
a környékbeli iskolákkal szemben, és továbbjutott a megyei 
szakaszra. A VIII. osztály megszervezte a szüreti valamint az 
álarcos bált. Számos diák résztvett a Zrínyi Ilona matematika 
versenyen, valamint a Mikes Kelemen magyar nyelv és irodalom 
tantárgyversenyen. Néhányan biológiából szerzett tudásukat 
bizonyították a Hermann Otto versenyen. A MADISZ-szal való 
együttműködések alapján további iskolán kívüli tevékenysé-
gekben is részesülhettek iskolánk diákjai, mint például Mikulá-
sozás, karácsonyi workshop, tojásfestés. 
 Mivel az idén már teljesen feloldódtak a járvány miatt 
előírt határozatok, ezért külföldi kirándulásokra is sor kerülhe-
tett. Februárban 9 hetedikes és nyolcadikos tanuló Szlovéniába 
utazott, ahol Romániát képviselte a Ptuj városban megszerve-
zett híres farsangon. Áprilisban pedig a Határtalan program 
keretén belül egy hetet Szlovákiában töltöttek. 
Iskolánk diákjai ügyesen szerepeltek és jó eredményekkel 
bizonytották tudásukat, készségüket, különböző versenyeket, 
és tantárgyversenyeken. A következőkben azon tanulókat 
sorolnám fel, akik iskolánkat az országos szakaszon is képvi-

selték:
 - Vajda Nimród és Boros Szilárd, III. osztályos tanulók eljutottak 
az Országos Regemondó Versenyre
 - Elekes Godó Zsolt, szintén III. osztályos tanuló matematika 
tudását bizonyította a Zrínyi Ilona Matematika Versenyen, 
valamint a Brenyó Mihály Országos Pontszerző Matematika 
Versenyen
 - Jakab Adorján, VI. osztályos tanuló és Györke Emma, 
VII. osztályos tanuló részt vettek az Országos Matematika 
Versenyen
 - Györke Eduárd, V. osztályos tanuló a Mozaik Matematika 
Versenyen
 - Orosz Balázs, VII. osztályos 
tanuló a Mikes Kelemen 
Magyar Nyelv és Irodalom 
Tantárgyverseny országos 
szakaszán külön díjat szerzett
 - Györke Emma, VII. osztályos 
tanuló az Alfa és Omega 
Országos Fizika versenyen
 - Lupu Karla a kisebbsé-
geknek szervezett román 
olimpiász országos szakaszán bizonyította tudását.
 Ezúton is Gratulálunk nekik!
 
 Tanévzáró ünnepségünkből nem maradt ki a hagyo-
mányos díjkiosztás sem. Elmondhatom, hogy kicsi és nagy 
egyaránt próbálkozott az iskolai év kihívásainak, feladatainak 
eleget tenni, volt akinek nagyon jól sikerült, volt, aki szorgal-
masan iparkodott és volt, aki még próbálkozni fog. Ki hogy veti 
ágyát, úgy alussza álmát.
 Gratulálunk mindannyiotoknak a tanulásban  és az iskolán 
kívüli tevékenységekben elért kitűnő eredményekhez. Szilárd 
meggyőződésem, hogy az iskola az a hely, ahová mindig nagy 
érdeklődéssel jösztök, ahol segítséget kaptok, minőségi okta-
tásban van részetek és minden eltelt esztendő egyre közelebb 
visz a végső célhoz.

 A tanévet városunk 
egyik legmodernebb intéz-
ményében jártuk ki, amely 
viszont a tavaly júniusi árram-
forrás probléma miatt elég 
sok károsodást szenvedett, 
majdnem minden számí-
tógép, okos tábla, vetítőgép, 
biztonsági- és riasztórend-
szer kiégett. Szeretném 

megköszönni a helyi önkor- mányzat támogatását, akik 
segítségével most már minden működőképes lett, megtörtént 
a tetőzet egyik részének javítása és a másik rész kijavítása is 
folyamatban van.
 Hálával tartozunk ugyanakkor a Pro Schola Mediensis 
Alapítványtól jött támogatásért is. A Bethlen Gábor Alap és 
Communitas-os pályázatok segítségével sikerült az idén is 
bérmentesen ingáztatni a gyerekeket, anyagi támogatást 
nyújtott a 300 éves évforduló kapcsán, az iskolán kívüli tevé-
kenységek során útiköltséget támogatott, fogyóeszközöket 
vásárolt, könyvtárat bővített.
 Köszönetet mondunk a Tech-Service SRL-nek is, az 
év végi jutalomkönyveket az általuk nyújtott támogatásból 
sikerült megvásárolni.
 Köszönjük a Rákóczi Szövetségtől jött támogatást is: 

Iskolaév lezárása: Siker, kihívások és köszönet
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az iskolatáska programért, az anyanyelvi táborokért, amin 
diákjaink az idén is részt vehetnek.
És nem utolsó sorban, köszönetet szeretnék mondani a helyi 
és megyei RMDSZ szervezetének is, akinek iskolánk támogatá-
sában nagy szerepe van.

Kedves kollégák, a ti munkátok sorsokat alakít. Lehetőségetek 
van a diákok gondolkozását, viselkedését megváltoztatni, befo-
lyásolni, képességeket kialakítani és megmutatni diákjainknak 
a helyes utat az életben.
Visszagondolva a tanév eredményeire, ezúton is megköszönöm 
az iskola pedagógusainak és minden egyes dolgozójának az 
erőfeszítéseit, az elmúlt esztendőben kifejtett kitartó, lelki-
ismeretes munkáját. Az elemi iskolások tanévében fontos 
állomás a hosszabbított program, ahol meleg ebédet fogyaszt-
hatnak, háziznak, tanulnak, sokat kézimunkálnak és játszanak. A 
szülőknek pedig ez nagy segítség, tudjuk azt, hogy gyerekeink 
felügyelet alatt vannak, jó kezekben. Köszönjük e program 
munkatársainak is a tanévben kifejtett színes tevékenységeket.
 Tisztelt szülők, Önöknek is köszönettel tartozom. 

Köszönjük, hogy gyerekeinket ránk bízták. Szeretném megkö-
szönni az iskolának nyújtott segítséget, szeretném megkö-
szönni, hogy gyermekeiktől szorgalmas munkát, kitartást 
vártak el, iskolai munkájukat hol biztatással, hol kellő szigorral 
segítették.

 Kedves gyerekek!
 A nyári szünet 
nagy boldogság, 
a szabadsággal 
éljetek okosan, 
óvatosan. Pihen-
jétek ki a tanév fára-
dalmait, lehetőleg 
minél aktívabban, 
sportoljatok, mozog-
jatok sokat, ne feled-
jétek, ép testben ép 
a lélek. Töltsetek 
minél több időt 
szüleitekkel, csalá-
dotokkal, pótoljátok be a tanév során hiányzó együttléteket. 
Arra is figyeljetek, hogy a nyár ezernyi veszélyt rejteget 
magában, úttesten, vízparton, hegytetőn, vagy barlangban 
legyetek óvatosak. Mondom mindezt azért is, hogy a következő 
tanévnyitón találkozhassunk mindannyiótokkal újra tudásvágy-
gyal teli, tettre készen, kipihenve, boldogan és egészségesen.

Legyen előtted mindig út,
Fújjon mindig hátad mögül a szél,

Az eső puhán essen földjeidre,
A nap melegen süsse arcodat,

S amíg újra találkozunk,
Hordjon tenyerén az Isten.

Foszner-Korodi Ildikó, 
a Báthory István Általános Iskola igazgatója

Támogatók - Partnerek
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